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Voorwoord van de deken 

Tijdens de jaarvergadering van 16 maart 2023 hield de deken de volgende toespraak: 

“Waarde balie genoten, meneer de algemeen deken, meneer Van der Weide en mevrouw 

Naomi Bouve, collega’s van het Bureau van de Orde, mevrouw de oud-deken Emily van 

Empel en meneer de oud-deken Erik Elink Schuurman. 

 Hartelijk welkom allen en natuurlijk een speciaal welkom aan mr. Robert Crince le 

Roy die namens de algemene raad vandaag onze vergadering bijwoont. Hij doet dat uit 

belangstelling en ook om voeling te houden met de plaatselijke balies, hetgeen zeer 

gewaardeerd wordt. Dat mr. Crince le Roy bij de verdeling onder de leden van de 

algemene raad voor Breda heeft gekozen, vind ik prachtig gezien het prettige contact dat 

wij van meet af aan gehad hebben. 

 Na de vergadering zal de bij velen bekende mr. Kees van der Weide een bijzonder 

interessant verhaal vertellen over zijn ervaringen namens de Raad voor de Rechtspraak in 

Bosnië en Herzegovina. Waarvoor dank en van harte welkom. 

 Dan nog één gast die ik wil verwelkomen, zijnde mevrouw Naomi Bouve de stagiair 

van confrère Nick de Wint die naast AKD als enige in ons arrondissement een 

internationaal kantoor runt. Met een vestiging in Nieuwvliet (bij Cadzand, best ver als je op 

kantoorbezoek gaat) en een vestiging in Brugge. Welkom. 

Berichten van verhindering, necrologie 

 We zijn vandaag met 54 stemgerechtigde leden, dus we zijn niet compleet. De 

berichten van verhindering zullen we in de notulen vermelden, net als de namen van 

diegenen die er vandaag wel zijn. 

 In het afgelopen ordejaar 2022/2023 is er helaas weer een aantal advocaten en 

oud-advocaten van onze balie overleden, waaronder ook zeer jonge personen, denk aan 

René Hofland en Frits Hommersom. 

Vandaag staan wij stil bij: 

1. Mr. C.G.H. Hofland (overleden 10 augustus 2022). 

 Datum beëdiging: 1 mei 1984; 

 Advocatenkantoor Hofland, Etten-Leur. 

2. Mr. F.J. Hommersom (overleden 8 november 2022). 

 Datum beëdiging: 19 mei 1992 te Breda en 9 augustus 1995 te Utrecht;  

 Van Gelderen Arbeidsrechtadvocaten, Utrecht; 

 Stobbe & Lamphen Advocaten, Utrecht; 

 Hommersom Advocatuur, Utrecht. 

3. Mr. C. Liesker (overleden 13 december 2022). 

Datum beëdiging: 1 december 1981 te Breda en geschrapt op eigen verzoek op 4 
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maart 2011; 

Rassers Advocaten, Breda. 

4. Mr. E.H.A. Schute (overleden 1 januari 2023). 

Datum beëdiging 21 juli 1964 te Middelburg, geschrapt op eigen verzoek op 

31 december 2010;  

Schute Haans Advocaten, Serooskerke;  

Oud-deken te Middelburg; Hij is ruim 46 jaar advocaat geweest. 

5. Mr. M.E.J. Houtman-van Wijmen (overleden 2 januari 2023). 

Oud-advocaat en kantonrechter; 

Rechter-plaatsvervanger rechtbank Breda 1976; 

Kantonrechter-plaatsvervanger Zevenbergen 1987; 

Kantonrechter-plaatsvervanger Bergen op Zoom 1995. 

6. Mr. V. van Dijk (overleden 7 februari 2023). 

Datum beëdiging 7 januari 1967 te Breda, geschrapt op eigen verzoek 1 april 2003; 

AKD, Breda; 

Mededelingen 

Graag wil ik het agendapunt mededelingen weer invullen door u te vertellen over hetgeen 

wij allemaal meemaken in onze balie en daarbuiten, u te informeren over de landelijke 

ontwikkelingen, een paar persoonlijke ervaringen te delen en tenslotte een aantal 

baliegenoten en de collega’s van het bureau te bedanken voor hun inspanningen ten 

behoeve van ons allen. 

U hoeft daarbij niet bang te zijn dat het een speech wordt á la Fidel Castro, toch ook een 

voormalig advocaat. Ik probeer het kort en bondig te houden want we hebben nog genoeg 

andere agendapunten af te werken. 

Landelijk dekenberaad en Wpta (Wet positie en toezicht advocatuur) 

Al veel vaker heb ik u geïnformeerd over het streven van de minister, de politiek, om het 

toezicht op de advocatuur te beleggen bij een centrale toezichthouder: het LTA (Landelijk 

toezicht advocatuur). De discussie daarover is in volle gang, waarbij normaalgesproken 

eind maart 2023 een brief met wat meer contouren door minister Weerwind aan de tweede 

kamer verstuurd zal worden. Contouren, oftewel houvast voor de direct betrokkenen. 

Op dit moment is het laatste nieuws nog altijd dat de deken, de wettelijke toezichthouder 

sinds de Wpta per 1 januari 2015, na invoering van de LTA, niet langer het toezicht in 

handen zal hebben. Ik roep in herinnering dat deze aardverschuiving het gevolg is van 

twee incidenten, waarvan er mogelijk in de toekomst nog wel meer zullen volgen. Hopelijk 

niet, maar ook een landelijk toezicht zal niet elk incident kunnen afvangen. 

In het dekenberaad ontstond er een moeilijke situatie. Enerzijds wilden wij natuurlijk laten 

zien dat de wettelijke taak van toezichthouder goed belegd is bij de dekens, maar 

anderzijds is het ook wel raar om zeer ambitieuze en mogelijk kostbare plannen uit te 

werken wanneer het te voorzien is dat het toezicht elders terecht zal komen. Er ontstond 
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wat spanning in het dekenberaad en dat heeft erin geresulteerd, gelukkig, dat we een 

nieuw dagelijks bestuur hebben samengesteld met de opdracht om onze plannen nog een 

keer tegen het licht te houden en het tijdspad van uitvoering wat minder strak in te richten. 

Ook de kosten van één en ander hebben daarbij onze aandacht, waarbij het wel zo is dat 

zonder eigen budget het dekenberaad heel weinig bewegingsvrijheid heeft om bepaalde 

plannen ook uit te voeren. Een zeer bescheiden reservering daarvoor heeft u terug 

gevonden in de begroting. 

Er wordt overigens sinds enige tijd ook veel beter overleg gepleegd met de NOvA en met 

het College van Toezicht (CvT), hetgeen onze Algemeen deken èn voorzitter van het CvT 

desgevraagd zeker zal beamen. Hij is hier overigens ook om eventueel met u te praten 

over de ontwikkelingen. Dit kan zeer informeel tijdens de borrel, maar ook tijdens het 

diner. Mocht mr. Crince le Roy iets willen aanvullen of opmerken, dan geef ik hem daartoe 

graag de gelegenheid bij de rondvraag. We hebben een wat hijgerige periode achter de 

rug in de verhouding met het CvT. Met het vertrek van Jeroen Kremers en de komst van 

Aart Jan de Geus is dat ook veel prettiger en reëler geworden. Reëel in de zin van 

bewustzijn over de transitie waarin we verkeren.  

Hoe het ook zij, een paar grote thema’s worden ook tijdens de transitie opgepakt door het 

dekenberaad. Zoals bijvoorbeeld bestuursrechtelijke handhaving in plaats van-, of naast 

tuchtrecht, risico gestuurd werken, een veel betere inzet van onze unit Financieel Toezicht 

Advocatuur, kwaliteit en integriteit (een portefeuille waar ik samen met de adjunct-

secretaris van Noord-Holland verantwoordelijk voor wordt met uitzondering van het 

toezicht op de grote kantoren) en natuurlijk kennisuitwisseling om zoveel mogelijk uniform 

en transparant te werken op het gebied van toezicht en klachtbehandeling. Dit was ook het 

oorspronkelijke doel van het landelijke dekenberaad, waarmee ik twee maal per maand 

vergader. 

In het nieuwe stelsel zal naar mijn inschatting volop ruimte blijven bestaan voor lokale 

inbedding al was het alleen al vanwege de benodigde contacten met de ketenpartners. 

Mijn persoonlijke inschatting is dat in de (politieke) discussie toch duidelijk zal worden dat 

de waarde van een deken, met lokale kennis, herkenbaarheid binnen de advocatuur en 

zijn vele contacten, groot blijft. Misschien een deken nieuwe stijl, qua toezicht alleen voor 

de gedragsregels en kernwaarden, waarbij alles wat bestuursrechtelijk en financieel 

bejegend kan worden, landelijk wordt aangepakt. De lokale dekens nieuwe stijl leggen dan 

verantwoording af aan het LTA, dat in meerderheid uit advocaten bestaat en waarbij 

eventuele niet advocatenleden een wettelijk geheimhoudings- en verschoningsrecht 

krijgen. 

Dit laatste ook om zeer vervelende Woo (Wet open overheid) verzoeken af te kunnen 

houden, iets wat zo’n vlucht neemt dat het dekenberaad doende is daar iemand speciaal 

voor aan te nemen. 

In één van mijn vorige toespraken heb ik al wel eens de gedachte uitgesproken dat het mij 

enorm verbaasde dat er zo’n tegenstelling tussen verschillende organen van de NOvA 

was ontstaan. Ook onze voorzitter van het College van Afgevaardigden, mr Jaap de Jonge 
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was die mening toegedaan, waarbij hij er ook nog op wees dat dit voor de buitenwacht wel 

heel beroerd over komt. 

Enfin, er zat en zit veel druk op. Maar de verhoudingen zijn echt sterk verbeterd en 

hopelijk slagen we erin gezamenlijk een bijdrage te leveren aan het tot stand komen van 

een nieuw stelsel waar iedereen blij mee is. Of bijna iedereen. 

Gevaar en overbelasting rechtsapparaat 

Ook in Nederland hebben we inmiddels hardhandig kennis gemaakt met Italiaanse 

toestanden. De zogenaamde ‘Mocro Maffia’ bekleedt daarin een prominente rol, maar 

zeker niet alleen. Brabant is berucht om de handel en productie van synthetische drugs, 

terwijl de hasjhandel ook omvangrijk is en zich nog steeds in criminele sferen afspeelt. Ik 

vind de ontwikkelingen op deze terreinen verontrustend. Het is gewoon gevaarlijk om als 

advocaat in deze hoek werkzaam te zijn. 

Wat dat betreft wil ik ook mijn bewondering uitspreken voor de moed van mr. Peter 

Schouten en zijn collega mr. Onno de Jong, die ondanks de grootst denkbare tegenslag 

de kroongetuige zijn blijven bijstaan in de eerste aanleg. Het is inmiddels bekend dat deze 

taak nu voor hen is afgerond, maar het gevaar als gevolg van hun werkzaamheden is nog 

niet geweken. 

In ieder geval is dankzij mr. Schouten en zijn entourage onze jaarvergadering de veiligste 

in het land. 

Maar ook buiten het strafrecht wordt het jammer genoeg steeds grimmiger in de 

advocatuur. Simpel gezegd zou je het ook de ‘verhuftering’ van de samenleving kunnen 

noemen. 

Feit is dat ik meer dan één keer per maand gemiddeld, overdag of `s-avonds gebeld wordt 

door advocaten die bedreigd worden. Deze week alleen al drie keer. Dit komt de 

rechtsbediening en ook het functioneren van de rechtstaat niet ten goede, maar is ook 

gewoon heel beangstigend voor de advocaten die ik spreek. Slachtofferadvocaten in 

heftige strafzaken, zijn al bijna niet meer te vinden. Gelukkig genieten wij, net als 

notarissen en deurwaarders wel wat extra bescherming in de vorm van een hiervoor 

speciaal vrijgemaakte veiligheidsfunctionaris bij het Openbaar Ministerie. Deze persoon, 

wiens naam ik nu even niet openbaar noem, heeft mij in de twee jaar dat ik in functie ben 

nog nooit teleurgesteld. Op het bureau leggen we bedreigingsdossiers aan en lukt het 

soms (helaas) ook al om verbanden te zien. We doen aan follow up en evaluatie om zo 

toch enig gevoel van bescherming te genereren. Ook landelijk en bij gesprekken in de 

dekenkamer wordt aan weerbaarheid voor advocaten gedaan. Maar blijf zelf ook 

voorzichtig en alert. 

Ondertussen weten we allemaal dat het rechtsapparaat overbelast raakt. Zowel de 

staande- als de zittende magistratuur klaagt en overweegt te gaan staken. Ongekend 

eigenlijk, alhoewel het natuurlijk juist geen rechtsweigering is. Maar ook de vergrijzing en 

de onaantrekkelijkheid van de sociale advocatuur is een hoofdpijndossier en misschien 

ook wel een tikkende tijdbom. 
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Ik wil vandaag niet somberen, maar er zijn grote zorgen over problemen die niet à la 

minuut opgelost kunnen worden. 

Samenwerking ketenpartners 

Tot mijn grote verdriet kreeg ik deze week, een paar uur voor het persbericht, een 

WhatsApp van mr. Margreet Fröberg dat zij als Hoofdofficier van justitie toch nog een keer 

de overstap maakt en wel naar Den Haag. Jammer voor ons want zij is een zeer 

belangrijke ketenpartner, met name in het onderwerp dat ik hiervoor met u besprak. We 

wachten af wie haar opvolger zal worden. Ook de contacten met de president, mr. Jasper 

van den Beld, zijn optimaal en zeer nuttig voor de advocatuur. Hij heeft een door onze 

balie als groot probleem ervaren thema, de achterstanden, tot een speerpunt van beleid 

gemaakt. Cijfers laten een sterke verbetering zien, maar we zijn er nog lang niet en zeker 

niet in het familierecht zo lazen wij dinsdag jongstleden. Het overleg dat ik op elk moment 

van de dag met mr. Van den Beld kan hebben is goud waard en ik vertrouw erop dat hij dit 

andersom ook zo beleeft. 

Onze diverse contactcommissies hebben in de aanloop naar deze vergadering verslag 

gedaan. Daaruit komt een beeld naar voren van actief intern en extern overleg. Wel 

komen de meeste initiatieven vanuit de balie en niet van de rechtbank, maar het contact is 

er en de initiatieven (denk aan professionele ontmoetingen) zijn er ook. Over enkele 

weken hebben wij als Raad ook weer een inhoudelijke samenkomst met de president en 

de sectievoorzitters op de rechtbank. 

De Raad voor Rechtsbijstand is ook een ketenpartner waarmee wij een goed periodiek 

overleg hebben. We kunnen af en toe ook bij de invulling van onze toegenomen art. 13 Aw 

taak (aanwijzing advocaat) rekenen op mogelijkheden in plaats van moeilijkheden ten 

aanzien van toevoegingen. 

Kortom: voor mijn gevoel zijn we goed “aangesloten”. 

Klachtbehandeling 

Een groot deel van het werk op het bureau bestaat uit klachtbehandeling en vaak daaraan 

voorafgaand voorlichting, overleg, soms bemiddeling en recherche. 

Daarbij zijn twee personen voor de balie van bijzondere waarde, beiden jurist en ex 

advocaat. En dat zijn Cindy Keijzers en Madelon Leenaars-Vis. 

Ik heb grote bewondering voor de zorgvuldigheid en voor het geduld dat zij betrachten bij 

dit specifieke onderdeel van onze taken. 

Niet alleen is het tuchtrecht soms best een complex rechtsgebied, maar met name het 

ontcijferen van een brei aan stellingen of woedende teksten is moeilijk en belastend. 

Daarbij is er in toenemende mate een categorie veel-klagers, veel-schrijvers en personen 

met stoornissen die ons bezig houden. Het dilemma daarbij is dat ook zij een klacht 

kunnen indienen die terecht is en waar wij de desbetreffende advocaat op moeten 

aanspreken. 
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Onze zogenaamde frontoffice vangt de eerste contacten op (die soms on-stop-baar zijn), 

maar uiteindelijk voeren Madelon en Cindy de inhoudelijke gesprekken, waarbij zeker niet 

altijd de redelijkheid de boventoon heeft bij hun gesprekspartners. U begrijpt, dit laatste is 

een eufemisme voor scheldpartijen, drammen en onsamenhangende beschuldigingen aan 

de hele wereld. We verlangen wel eens terug naar de postkoets, want de nachtelijke e-

mails en bijlagen van duizenden pagina’s vliegen onze stafjuristen om de oren. Ook 

proberen we met humor de goede moed erin te houden, bijvoorbeeld door bij de 

ochtendbespreking het spel “herken de patiënt” of “kwartetten met stoornissen” te spelen. 

‘Comic relief’ noemen de Britten dat. 

Natuurlijk zijn er genoeg serieuze klachten en in die dossiers heb ik al meermaals van de 

voorzitter van de Raad van Discipline een compliment gekregen over de 

dekenstandpunten die Cindy en Madelon namens mij voorbereiden. Natuurlijk bespreken 

we deze en ik kijk ze na, maar het uitzoeken, documenteren en opstellen doen zij. Vele 

collega dekens zijn ook wat dit betreft jaloers op onze bemanning. 

Persoonlijke ervaringen 

Vorige keer dat ik u mocht toespreken was in een fase dat ik in de rol van deken vrijwel 

alles voor het eerst deed en nu ben ik alweer bijna op de helft van mijn termijn. 

Het is een boeiende functie, nooit saai en ik ervaar hem ook als nuttig. Dit laatste ondanks 

de eerder besproken plannen om het toezicht weg te halen bij de dekens. 

Van het lokale werk geniet ik volop. Met name van de sfeer van welwillendheid die ik bij 

onze advocaten in diverse situaties ontmoet. 

Ik was eerlijk gezegd bij aanvang van mijn nieuwe job wel wat onzeker over de periode die 

zou komen na pensionering van onze vorige adjunct-secretaris, Monique Rademaker. Ten 

onrechte. Want uit meerdere kandidaten voor de opengevallen functie kozen we 

Margareta Mignot-Haenen, met ervaring in de advocatuur en op het ordebureau Midden-

Nederland. Zij is nu bijna een half jaar bezig en geeft op een prettige wijze leiding aan het 

bureau. Ook wij samen kunnen heel goed accorderen, om maar eens een Brabants 

gezegde te gebruiken. En dat is nodig omdat er intensief wordt samengewerkt. Ik prijs me 

gelukkig met haar komst naar onze orde. 

Wie ik mis vandaag, naast anderen en natuurlijk degenen die we herdacht hebben, is een 

kleurrijk persoon die het afgelopen jaar zijn toga aan de wilgen gehangen heeft. Vele 

malen was hij bij de verkiezingen in de jaarvergadering de wildcard: Usman for president! 

Usman Santi, een prachtige kerel met een rijk leven als advocaat, raadslid in de gemeente 

en zelfs tweede kamerlid. Een goede vriend noemde hem wel eens de stille kracht. Maar 

ook met een gulle lach. Ik wens hem een onbezorgd pensioen toe. 

Dankwoord 

Ter afsluiting van mijn dekenverhaal wil ik iedereen die zich inzet voor onze balie hartelijk 

bedanken. Naast diegenen die al in het zonnetje gezet werden hebben wij bij het bureau 

Annette Sloothaak-van der Pool, Soraya Damen-Tanasale, Brigitte de Ridder-van den 

Nieuwendijk en onze vooruitgeschoven post Sonja Koorn. Sonja is bij ons in dienst, maar 
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werkzaam als tactisch beheerder van het landelijke computernetwerk waarmee wij 

werken. Namens de vergadering hartelijk dank. 

Ook de leden van de raad van de orde dank ik hartelijk voor hun mentoraat, hun 

portefeuillebeheer, hun inbreng in de vergaderingen en de onderlinge vriendschap. 

Onze lokale vertegenwoordiging in wat niet het advocatenparlement genoemd mag 

worden, onze afgevaardigden, hartelijk dank. 

Dank ook aan de leden van de contactcommissies. 

En last but not least het bestuur van de Jonge Balie voor de goede samenwerking, 

uitwisseling van ideeën, haardgesprekken en vele evenementen die jullie organiseren.” 

Taco van der Dussen, deken 

Maart 2023 

 

Ingenhousz Breda  
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1. Verslag van de raad van de orde 

 

1.1. Vergaderingen 

 

In 2022 kon er eindelijk na de pandemie weer een fysieke jaarvergadering plaatsvinden. 

Op 24 maart 2022 heeft deze plaatsgevonden in het mooie Ingenhousz te Breda. Tijdens 

de vergadering is mr. Jan de Meester gekozen als lid van de raad van de orde, ter 

vervanging van de tussentijds afgetreden oud-deken, mr. W.A. Lensink. Mrs. J.C. Sneep 

en H. Mouselli zijn herkozen als lid van de raad van de orde.  

 

 
Samenstelling raad van de orde per 24 maart 2022 v.l.n.r.: mr. H. Mouselli, mr. J.B. de Meester,  

mr. M. Hofland, mr. N. Vollebergh, mr. M.A.M. Rademaker (adjunct-secretaris), mr. W.H. Lindhout,  

mr. T. van der Dussen (deken), mr. J.C. Sneep (waarnemend deken), mr. J.A.M. de Kerf en  

mr. H.M.J. van den Hurk 

 
In het jaar 2022 heeft de raad van de orde 11 maal vergaderd. Alleen in januari 2022 vond 

de raadsvergadering digitaal plaats. De vaste agendapunten voor die vergaderingen, 

zoals die ook in de afgelopen jaren geschikt bleken, zijn onder andere klachten, 

bemiddelingen, verzoeken tot beëdiging, verzoeken tot goedkeuring stage en patronaat, 

verzoeken tot uitreiking verklaring voltooide stage, contactcommissies, informatie van de 

deken over het dekenberaad en representatie. 

 

In 2022 heeft de jaarlijkse brainstorming van de raad op 18 oktober in Hotel Mondragon te 

Zierikzee plaatsgevonden. De onderwerpen die aan de orde zijn geweest zijn onder meer 

de stand van zaken en evaluatie Wpta, de stand van zaken sociale advocatuur, 
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vakinhoudelijke controle bij kantoorbezoeken, de invulling van het mentoraat van 

stagiaires en governance van de raad van de orde. Daarnaast heeft de raad van de orde 

tijdens de brainstorm kennis gemaakt met de nieuwe adjunct-secretaris.  

 

In 2022 heeft er ook regelmatig overleg plaatsgevonden tussen een delegatie van de raad 

van de orde en een delegatie van het Jonge Balie bestuur. De samenstelling van de raad 

van de orde en het Jonge Baliebestuur tijdens deze besprekingen hing af van de te 

bespreken onderwerpen. Als vaste deelnemers waren in elk geval Annette Sloothaak, 

stafmedewerker van het bureau die zich voornamelijk bezighoudt met stage en opleiding, 

en de adjunct-secretaris/directeur van het bureau, Monique Rademaker, bij de 

besprekingen aanwezig. 

 

Voor de samenstelling van de raad van de orde in 2022 wordt verwezen naar de bijlagen 

bij dit verslag. 

 

1.2. Portefeuilles 

 

Binnen de raad worden de volgende portefeuilles onder de leden van de raad en de 

adjunct-secretaris verdeeld:  

- stage en opleiding,  

- burgerlijk procesrecht,  

- strafrecht,  

- bestuursrecht,  

- personen- en familierecht en jeugdrecht,  

- insolventierecht,  

- gefinancierde rechtsbijstand,  

- kleine kantoren,  

- PR en communicatie en personeelszaken. 

 

De raad van de orde heeft op de verschillende rechtsterreinen commissies samengesteld, 

die in contact staan met de rechtspraak. De meeste leden van de raad maken q.q. deel uit 

van één of meer van deze contactcommissies en doen in de vergaderingen van de raad 

verslag van de activiteiten van de commissies. Voor een overzicht van de verdeling van de 

contactcommissies wordt verwezen naar de bijlagen waarin de portefeuilleverdeling van 

de leden van de raad staat vermeld. Hieronder treft u een kort verslag van de 

contactcommissies in 2022 aan. 

 

Portefeuille burgerlijk proces 

De contactcommissie burgerlijk proces is in het jaar 2022 samengesteld uit de volgende 

leden: mr. T. van der Dussen (tot 24 maart 2024) (tevens portefeuillehouder), mr. J.B. de 

Meester (per 24 maart 2022) (tevens portefeuillehouder), mr. M.B.A. Alkema (voorzitter), 

mr. G.W.J. van Dijke (tot 1 september 2022), mr. R. van der Jagt, mr. C.A. Gobbens (tot 

11 juli 2022), prof. mr. A.C. van Schaick, mr. R.M. Pieterse, mr. B.F.M. Evers (per 11 mei 

2022) en mr. M.G.J. van Hoeve (vanaf 1 september 2022 tot 1 december 2022). 
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In 2022 heeft één overleg plaatsgevonden met de rechtbank en één overleg 

plaatsgevonden met het gerechtshof. De wijzigingen in de proces-reglementen voor de 

rechtbanken per 1 februari 2022 zijn onderwerp van gesprek geweest. Ook zijn aan de 

orde geweest de maximum omvang van processtukken bij de hoven en de organisatie van 

de professionele ontmoetingen in 2022. Andere terugkerende thema’s zijn ook in 2022 

geweest de werkvoorraden en doorlooptijden bij de gerechten. Maar ook werden zaken 

als personele wisselingen en wijzigingen in de teams en indelingen gedeeld met de balie. 

Op 23 juni 2022 heeft voorts een professionele ontmoeting plaatsgevonden met de 

rechtbank in het Trivium Hotel te Etten-Leur, met als onderwerp: “De ideale procedure”. 

Op 12 oktober 2022 heeft een professionele ontmoeting plaatsgevonden met het 

gerechtshof in het Agri & Food Plaza te ‘s-Hertogenbosch, met als onderwerp: “De ideale 

memorie”. De commissie doet via de nieuwsbrieven verslag van de bijeenkomsten. 

 

Portefeuille strafrecht 

De contactcommissie strafrecht bestaat in het jaar 2022 uit de volgende leden:  

mr. J.C. Sneep (tevens portefeuillehouder), mr. G.J. Woodrow (voorzitter), mr. R.T.K. 

Davidse, mr. F.J. Koningsveld (tot 11 juli 2002), mr. J.H.E.M. Kersemaekers (per 11 juli 

2022), mr. V.C. Serrarens en mr. Z. Yeral. 

 

Na de corona-perikelen van 2021 is het nog niet gelukt de (reguliere) 

overlegvergaderingen met het Hof ‘s-Hertogenbosch opnieuw op te pakken. Namens de 

commissie zijn hier wel verzoeken voor gedaan. Hopelijk zal dit het komende jaar weer 

vaste vorm krijgen. Op 31 maart en op 18 oktober 2022 heeft er overleg plaatsgevonden 

met de rechtbank/OM Zeeland-West-Brabant. Op 30 juni 2022 heeft er een informeel 

overleg plaatsgevonden met de reclassering. Landelijk overleg met de portefeuillehouders 

heeft op 4 juli 2022 (via Teams) en op 13 december 2022 (fysiek) in Den Haag 

plaatsgevonden. De contactcommissie heeft de frequentie van intern overleg verhoogd 

naar 1 keer per maand. Door de grote spreiding van de verschillende leden is ervoor 

gekozen om dit overleg standaard online te laten plaatsvinden. Dit werkt voor alle leden 

naar wens. Nu het ZSM-project inmiddels beëindigd is, worden er geen regionale ZSM-

overleggen meer gepland. Wel wordt er nog overleg gevoerd met justitie- en 

veiligheidsexperts van PwC (PricewaterhouseCoopers), politie en OM over de wijze 

waarop wij zijn gekomen tot onze huidige werkwijze. Mogelijk dat dit andere regio's kan 

helpen bij de uitvoering van dit onderwerp. Evenals andere jaren ontvangt de 

contactcommissie graag input van de leden van de balie. De verschillende leden van de 

commissie zijn regionaal verspreid over ons arrondissement en zij zijn altijd bereid uw 

signaal, opmerking of punt van kritiek aan te horen. Schroomt u daarnaast niet indien u 

punten of gespreksonderwerpen heeft voor de verschillende overleggen, contact met de 

commissie op te nemen. 

 

Portefeuille personen- en familierecht en jeugdrecht 

Met ingang van 1 januari 2022 is de contactcommissie personen- en familierecht 

samengevoegd met de contactcommissie jeugdrecht. De contactcommissie personen- en 

familierecht en jeugdrecht in deze nieuwe samenstelling bestaat per 1 januari 2022 uit de 

volgende leden: mr. M. Hofland (tevens portefeuillehouder en voorzitter), mr. E.M.G. van 

Nuenen-Meulesteen, mr. N.M. Lindhout-Schot, mr. V.J.C. Pieters, mr. H. Mink,  
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mr. A.C.M. den Ridder-van der Meijden, mr. J.C. Snikkenburg-den Haan (tot 1 april 2022), 

mr. N. van Vliet (per 14 april 2022) en mr. E. Sijnesael (per 14 april 2022). 

 

De commissie heeft tweemaal overleg gehad met de rechtbank, alsmede heeft er 

tweemaal een overleg plaatsgevonden in breed verband waarbij aanwezig zijn 

vertegenwoordigers van het OM, de diverse jeugdinstellingen, de Raad voor de 

Kinderbescherming, de rechtbank en de balie. De overleggen vonden plaats op 14 april 

2022 en op 6 oktober 2022. Aan de leden van de balie is tevoren input gevraagd over 

bespreekpunten namens de balie. Het jaarlijks overleg met het Gerechtshof heeft op 19 

mei 2022 plaatsgevonden. Bij dat overleg is de balie Zeeland-West-Brabant, alsmede 

Oost-Brabant en Limburg vertegenwoordigd. Ook wordt door een lid van de 

contactcommissie deelgenomen aan de werkgroep Uniform Hulpaanbod in verband met 

de wachtlijsten. Terugkerende onderwerpen zijn de achterstanden op de rol, onduidelijke 

rolinstructies en het uitstelbeleid alsmede de planning van zittingen en de doorlooptijden 

bij zowel de rechtbank als het hof. Ook is er aandacht gevraagd voor de (slechte) 

telefonische bereikbaarheid van de griffie (via RSC). Daarnaast is er natuurlijk bijzondere 

aandacht geweest voor de zorgelijke achterstanden in de jeugdbescherming. In algemene 

zin kan gesteld worden dat de overleggen constructief verlopen en dat er open wordt 

gecommuniceerd. De notulen van de diverse overleggen zijn op te vragen via het bureau 

van de orde. 

 

Portefeuille gefinancierde rechtshulp en Vreemdelingenrecht 

De contactcommissie gefinancierde rechtshulp en Vreemdelingenrecht bestaat in het jaar 

2022 uit de volgende leden: mr. N. Vollebergh (tevens portefeuillehouder), mr. W.G.M Vos 

(voorzitter), mr. E.R. Chel en mr. J.M. Molkenboer. 

 

Het jaar 2022 gaf een gemengd beeld op het gebied van de gefinancierde rechtsbijstand. 

Enerzijds was er de broodnodige verbetering op het gebied van de vergoedingen door de 

invoering van scenario 1 van het rapport Commissie Van der Meer. Met name in het 

familierecht heeft dit voor een substantiële verhoging van de vergoedingen gezorgd. 

Daarmee zijn echter niet alle zorgen weggenomen. Tekenend daarbij is de indexatie van 

de vergoeding per punt met 0.67% over 2023. Deze indexatie staat in schril contrast met 

de inflatiecijfers over 2022. Dit heeft de volle aandacht van de contactcommissie, en in het 

verlengde daarvan het landelijk overleg van portefeuillehouders gefinancierde 

rechtsbijstand. Deze aandacht is mede noodzakelijk nu in 2023 uit het rapport ‘De 

arbeidsmarkt voor de Sociale Advocatuur’ blijkt dat de sociale advocatuur onder 

toenemende druk komt te staan vanwege vergrijzing en een groot gebrek aan instroom. 

Dit kan in de (nabije) toekomst zeer vergaande gevolgen hebben voor de toegang tot het 

recht voor de minder vermogenden in dit land. De commissie meent dat deze 

problematiek niet los kan worden gezien van de problemen rondom het stelsel van 

gefinancierde rechtsbijstand, de matige vergoedingen daar expliciet onder begrepen. 

Zoals gesteld was 2022 zodoende een jaar met twee gezichten. De toekomst van (het 

stelsel van) gefinancierde rechtsbijstand en de sociale advocatuur blijft met onzekerheden 

omgeven, en bieden daarmee voldoende aanleiding om ook in 2023 vol in de aandacht te 

blijven staan. 
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Portefeuille insolventierecht  

In het verslagjaar 2022 bestond de contactcommissie insolventierecht uit mr. J.A.M. de 

Kerf (tevens portefeuillehouder en voorzitter), mr. M.C.J. Oonk-Pallandt (tot 20 juni 2022), 

mr. E. van der Kolk, mr. K. van Overloop en mr. F.M.Y. Wertenbroek (per 20 juni 2022).  

 

Zoals gebruikelijk heeft de commissie in 2022 tweemaal overleg gehad met een delegatie 

van de insolventiekamer van de rechtbank. In tegenstelling tot de afgelopen jaren 

(Corona) waren beide contactmomenten fysiek, hetgeen uiteraard de voorkeur heeft. In 

het overleg zijn diverse zaken aan de orde gekomen die op dat moment actueel waren 

zoals: de - nog steeds spelende - kwestie van boedelrekeningen, meer automatisering in 

het toezicht door rechter-commissarissen, het lage aantal faillissementen, het beleid van 

de rechtbank met betrekking tot het benoemen van curatoren en dergelijke. Tevens heeft 

er in 2022 weer een professionele ontmoeting plaatsgevonden, ditmaal georganiseerd 

door de rechtbank. Dit betrof een lezing over de AVG en de gevolgen daarvan voor 

faillissementen. Een interessante lezing met goede opkomst. De contactcommissie 

beschouwt dit overleg als waardevol en hecht hier dan ook aan. 

 

Portefeuille bestuursrecht 

De portefeuille bestuursrecht bestond in 2022 uit de volgende leden: mr. W.H. Lindhout 

(tevens portefeuillehouder), mr. I. Leenders (voorzitter), mr. M.A.L. Timmermans (tot 

medio 2022), mr. C.J. IJdema en mr. M.M. van Woensel.  

 

Op 31 maart 2022 heeft er een (digitale) professionele ontmoeting tussen rechterlijke 

macht en advocatuur plaatsgevonden met als thema: “Maatwerk bij het bieden van 

rechtsbescherming”. Op 9 juni 2022 heeft het jaarlijkse overleg plaatsgevonden tussen de 

rechtbank en de contactcommissie. Voorafgaand aan het overleg wordt aan de advocaten 

in de balie gevraagd of er onderwerpen zijn die men graag besproken wil zien. Helaas 

komt op een dergelijke oproep weinig respons. Men zou daaruit ook kunnen afleiden dat 

alles goed verloopt. Besloten is dat ook in 2023 weer een professionele ontmoeting zal 

plaatsvinden. Ook de achterstanden zijn onderwerp van gesprek geweest tijdens het 

overleg van 9 juni 2022. In het najaar 2022 zal de pilot Digitale Toegang van start gaan in 

Volksverzekeringszaken. Dat betekent dat het voor procespartijen mogelijk is om digitaal 

stukken in te dienen bij de rechtbank en deze ook doorgestuurd te krijgen van de andere 

partij. Afgesproken wordt het volgende overleg in juni 2023 zal plaatsvinden. 

 

Portefeuille kleine kantoren 

De portefeuillehouder kleine kantoren, Hendarin Mouselli, heeft in 2022 een webinar 

georganiseerd voor kleine kantoren en solo-praktijkhouders. Het webinar stond in het 

teken van AVG en kleine kantoren. Het webinar werd verzorgd door mr. Christel van den 

Reek.  

 

Na afloop van het webinar is een evaluatie rondgestuurd aan de deelnemers. Het 

overgrote merendeel van de personen die het webinar hebben geëvalueerd waren positief 

tot zeer positief over de docent mr. Christel van den Reek: 60% beoordeelde haar met een 

goed, circa 31% met zeer goed en 9% met neutraal. Het webinar is in het algemeen als 

positief tot zeer positief beoordeeld: circa 65% heeft het met een goed beoordeeld, circa 
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25% met zeer goed en 11% met neutraal. Het overgrote merendeel gaf aan dat het 

webinar hen nieuwe inzichten heeft gegeven en dat bijeenkomsten in de toekomst digitaal 

moeten blijven. Het inzetten van webinars wordt door baliegenoten als positief ervaren.  

 

1.3. Jaarvergadering 

In 2022 heeft de raad van de orde na COVID-19 eindelijk weer een normale, fysieke 

jaarvergadering gehouden in Ingenhousz te Breda. Het verslag van de jaarvergadering 

treft u aan als bijlage 8. 

 

 
Jaarvergadering 2022 in Ingenhousz Breda  
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2. Verslag van het bureau van de orde 

 

Het jaar 2022 begon met een korte lockdown en daarna ging de wereld gelukkig weer 

open. Bureaumedewerkers konden weer werken op het bureau en alle activiteiten, die het 

bureau organiseert voor de balie, werden weer fysiek georganiseerd en zoveel als 

mogelijk was, ingehaald. Tijdens de jaarvergadering en het jaarlijkse roldiner konden de 

leden van de balie en de medewerkers van het bureau elkaar eindelijk weer treffen en 

kennismaken. “Back to normal” dus onder leiding van de nieuwe deken (sinds 1 oktober 

2021), mr. Taco van der Dussen. Ook de kennismakingsgesprekken van de deken en de 

adjunct-secretaris met nieuwe baliegenoten (stagiaires, herbeëdigden en 

kantoorverplaatsers uit een ander arrondissement) in de dekenkamer van de rechtbank 

konden weer worden opgepakt en kantoorbezoeken konden worden afgelegd. 

 

In juni 2022 kondigde de adjunct-secretaris, mr. M.A.M. Rademaker, aan dat zij na 14,5 

jaar trouwe dienst binnen de balie Zeeland-West-Brabant, eind 2022 met pensioen zou 

gaan. Uit de sollicitatieronde die daarop volgde, werd mr. Margareta Mignot-Haenen als 

de nieuwe adjunct-secretaris en directeur van het bureau aangenomen. Zij trad per  

1 november 2022 in dienst en werd gedurende één maand ingewerkt door mr. Rademaker 

die per 1 december 2022 uit dienst ging. Mede door de eerder opgedane ervaring van  

mr. Mignot bij het ordebureau Midden-Nederland, verliep het inwerken voorspoedig en 

vond zij snel aansluiting bij de werkwijze van de deken en de medewerkers van het 

bureau. De nieuwe samenwerking wordt door iedereen als positief ervaren en inmiddels 

heeft mr. Mignot kennisgemaakt met veel leden van de balie Zeeland-West-Brabant. 

 

Voor de samenstelling van het bureau in 2022 wordt verwezen naar bijlage 2 bij dit 

verslag. 

 

2.1. Klachten 

Sinds 2020 daalt het aantal ingediende klachten. De oorzaak daarvan hebben we niet 

kunnen achterhalen. Wellicht dat COVID-19 hier invloed op heeft gehad maar het is een 

vreemde ontwikkeling nu het indienen van klachten eenvoudig kan worden gedaan 

middels een webformulier op de website van de plaatselijke orde. De daling in het aantal 

ingediende klachten houdt aan: In 2020 werden 127 ingediend, in 2021 waren dit er 

122 en in 2022 zijn er in totaal 109 klachten ingediend. 

 

2.2. Bemiddelingen 

Bij een gerezen geschil tussen een cliënt en zijn advocaat of tussen advocaten onderling 

of tussen een advocaat en een derde, kan om bemiddeling door de deken worden 

gevraagd. Het aantal aangevraagde bemiddelingen is al jaren stabiel: In 2020 waren dit er 

18, in 2021 waren het er 25 en in 2022 waren het er ook 25. 

 

2.3. Adviezen 

Het aantal adviezen stijgt sinds 2019 (36 verzoeken) en in 2020 (43 verzoeken). Sinds 

2021 is het aantal verzoeken om advies stabiel. In 2021 zijn er in totaal 62 verzoeken 

ingediend en in 2022 waren dat er 63.  



  

 
17 

Hiervan zijn 6 verzoeken ex Gedragsregel 17 ingediend (adviezen met betrekking tot het 

honorarium waaronder conservatoir beslag) en 7 maal ex gedragsregel 15 

(belangenverstrengeling). Voorts heeft de deken 5 maal een advies uitgebracht in het 

kader van Gedragsregel 27 (schikkingsonderhandelingen) en 5 maal in het kader van 

Gedragsregel 14 (verantwoordelijkheid uitvoering opdracht). In 2022 zijn aan de algemene 

raad 3 verzoeken neergelegd inzake ontheffing om op één plaats kantoor te houden 

(detacheringsverzoek). Voorts is in 2022 in 5 gevallen aan de deken verzocht om in het 

kader van de geschillenregeling van rechtsbijstandsverzekeraars een advocaat aan te 

wijzen voor een bindend advies. Daarnaast was in 2022 sprake van 14 verzoeken ex 

artikel 13 Advocatenwet (aanwijzen advocaat), waarvan er 6 zijn ingewilligd. De 

resterende verzoeken zijn ingetrokken, niet compleet gemaakt of afgewezen. Een hele 

lichte stijging ten opzichte van 2021 waarin er sprake was van 12 verzoeken, waarvan 5 

ingewilligd.  

 

2.4. Kantoorbezoeken 

In 2022 zijn de fysieke kantoorbezoeken na COVID-19 weer opgepakt en zijn 10% van het 

totaal aantal kantoren in 2022 (403 per 1-1-2022) dus 42 kantoren bezocht.  

13 kantoorbezoeken vonden plaats op basis van een signaal en 29 op basis van een  

aselecte steekproef. Met name eenmans- en kleine kantoren zijn in 2022 bezocht. Met 

ingang van 2023 gaat de vorm en inhoud van de kantoorbezoeken wijzigen. 

 

2.5. Opgave nieuwe kantoren 

Aan startende kantoren wordt gevraagd om informatie over het kantoor te verstrekken. 

Hierbij moet gedacht worden aan informatie over de beroepsaansprakelijkheids-

verzekering, de stichting beheer derdengelden, de vervangings- of waarnemingsregeling, 

melding geheimhoudernummers en overige verplichtingen voortvloeiend uit de 

Verordening en Regeling op de advocatuur. 

Er werden tijdens het eerste coronajaar opvallend veel nieuwe kantoren gestart: in 2019 

waren het er 27 en in 2020 waren het er 41. Die stijging is sinds 2021 weer terug op het 

niveau van daarvoor: in 2021 waren het er 24 en in 2022 ook 24.  

Het totale aantal kantoren eind 2022 bedroeg 403. Eind 2021 waren er 406 kantoren (eind 

2020, 402). Een stabiel aantal dat al jaren rond de 400 kantoren zweeft. Van de 403 

kantoren waren 244 kantoren een solopraktijk, dit is 61% van de kantoren. Een lichte 

stijging ten opzicht van 2020 en 2021 (58%). 

 

2.6. Centrale Controle op de naleving van de Verordening op de advocatuur in 2021 (CCV 

2021) 

In 2022 is een opvraag gedaan naar de naleving van de Verordening op de advocatuur in 

2021. In totaal zijn 974 opgaven ontvangen, waarvan uit 864 opgaven bleek dat aan de 

vereisten uit de Voda werd voldaan. Bij 40 opgaven was extra informatie nodig of moest 

nog een actie door de advocaat worden ondernomen. Door 36 advocaten is een afspraak 

met de deken gemaakt. Het betrof hier het inhalen van opleidingspunten of het niet 

voldaan hebben aan de verplichting om kwaliteitstoetsen te doen. In 2023 wordt 

gecontroleerd of de afspraken uit 2022 zijn nagekomen.  
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2.7. Opvragen kengetallen 

Ook in 2022 is aan de advocatenkantoren gevraagd om financiële gegevens in te sturen. 

Op verzoek van de deken heeft de unit Financieel Toezicht Advocatuur (FTA) van de 

NOvA de cijfers geanalyseerd. Hiervoor is door de unit FTA een rekenmodel ontworpen. 

Op 2 kantoren na hebben alle kantoren de financiële gegevens aangeleverd. Tegen één 

kantoor die na een aantal rapellen geen cijfers had ingeleverd is een dekenbezwaar 

ingediend. Tegen het andere kantoor loopt een bestuursrechtelijke procedure.  

Kantoren werden door de unit FTA ingedeeld in kantoren met rode, oranje en groene 

vlaggen. In 2022 werden door de unit FTA 28 rode vlaggen uitgedeeld en 31 oranje 

vlaggen. Alle rode en oranje vlaggen zijn besproken hetgeen er toe geleid heeft dat bij 19 

kantoren om nadere informatie met betrekking tot de financiële situatie is verzocht. Deze 

informatie is vervolgens opnieuw beoordeeld door de unit FTA, waarna in bijna alle 

gevallen de deken voldoende was geïnformeerd en er geen nadere actie hoefde te worden 

ondernomen. In drie gevallen heeft de nadere informatie geleid tot een gesprek met de 

deken en was de deken daarmee voldoende geïnformeerd. 

 

2.8. Bestuurlijke handhaving 

Ook in 2022 is er voor de deken geen aanleiding geweest om bestuursrechtelijk 

handhavend op te treden. Vanuit het dekenberaad is in 2021 en 2022 beleid met 

betrekking tot bestuursrechtelijke handhaving ontwikkeld.  

 

2.9. Specifiek toezicht 

In overleg met de deken of een of meer portefeuillehouders uit de raad van de orde, 

behandelt het bureau van de orde dossiers in het kader van toezicht en naleving van de 

regelgeving. Het gaat hier om toezichtactiviteiten anders dan de uitvoering van 

kantoorbezoeken, behandeling van klachten, adviezen en bemiddelingen. Van deze 

activiteiten wordt een zogenoemd s-dossier aangelegd. De onderwerpen van deze  

s-dossiers zijn zeer divers. S-dossiers kunnen bijvoorbeeld voortkomen uit 

kantoorbezoeken of de CCV, nadere controle opleidingspunten of de opvraag financiële 

gegevens. Ook signalen die voortkomen uit klachten, ontvangen van derden of door eigen 

waarneming, al dan niet uit de media of jurisprudentie, kunnen tot het openen van een  

s-dossier leiden. Niet alle s-dossiers leiden tot een toezichtmaatregel van de deken. Het 

kan ook voorkomen dat na onderzoek blijkt dat er geen reden is voor zorg of dat er sprake 

was van loos alarm. Voor een overzicht van de in 2022 aangelegde s-dossiers (85 in totaal 

waarvan er 3 hebben geleid tot een dekenbezwaar en 46 zijn afgedaan door een 

normoverdragend gesprek) wordt verwezen naar bijlage 6. 

 

2.10. Overig 

Sinds een flink aantal jaren functioneert een protocol voor bedreigingen van advocaten. 

Tussen het OM en de deken is een gedragslijn afgesproken op welke wijze bedreigingen 

aan het OM kunnen worden bekend gemaakt. Het OM heeft een vaste contactpersoon die 

de meldingen van bedreigingen behandelt en een risicoprofiel opstelt. Op de website van 

de orde ZWB staat het protocol beschreven. Het telefoonnummer van de deken staat op 

het besloten deel van de website. De deken is op dat nummer 24 uur per dag bereikbaar. 

Jaarlijks vindt een evaluatie plaats van de werking van het protocol. Ook aan advocaten 

die een melding via de deken hebben gedaan wordt dan gevraagd of men tevreden is met 
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de werkwijze. De ervaringen met het protocol zijn onveranderd positief, zowel vanuit de 

zijde van de advocatuur als van de kant van het OM. Het is verontrustend om te merken 

dat het aantal meldingen van bedreiging gestaag stijgt. Deze trend lijkt te zijn ingezet 

sinds de moord op advocaat Derk Wiersum op 18 september 2019. In 2018 was er nog 

sprake van 3 meldingen, in 2019 waren het er 6 en in 2020 waren het er 7. In 2021 was er 

sprake van een verdubbeling ten opzichte van het jaar ervoor en zijn er 13 meldingen van 

bedreiging gedaan die door het OM in behandeling zijn genomen. Helaas houdt de trend 

in 2022 aan met uiteindelijk 8 meldingen die zijn doorgezet en is er veel meer overleg met 

de deken dan in voorgaande jaren het geval was. Inmiddels is er door de NOvA een 

taskforce opgericht en worden weerbaarheidstrainingen voor advocaten aangeboden. De 

NOvA vindt bedreiging echt niet bij het vak horen en start in 2023 – naast de reguliere 

weerbaarheidstraining voor advocaten met cliënten in detentie – met een 

weerbaarheidstraining speciaal voor startende advocaten. Hier wordt geleerd hoe om te 

gaan met dreiging en ongewenste druk van cliënten of derden. Uit de reguliere 

weerbaarheidstraining blijkt dat advocaten het nuttig vinden om samen (in 

vertrouwelijkheid) te kunnen praten over hun ervaringen, begeleid te worden door 

professionals en tips aangereikt te krijgen. Hierdoor wordt het bewustzijn van dreiging en 

geweld ook binnen de advocatuur vergroot. 
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3. Samenstelling balie Zeeland–West-Brabant 

 

3.1. Aantal advocaten 

Per 1 januari 2021 waren er in het arrondissement Zeeland–West-Brabant 977 advocaten 

ingeschreven, van wie 108 stagiaires. Per 1 januari 2022 waren er ook 977 advocaten 

ingeschreven van wie 115 stagiaires en per 1 januari 2023 zijn er 961 advocaten 

ingeschreven, waarvan 123 stagiaires. Het totaal aantal advocaten in dit arrondissement is 

dus al jaren stabiel en blijft net onder de grens van 1.000 advocaten, terwijl het aantal 

stagiaires licht is gestegen in dezelfde periode. Landelijk zie je dat het totaal aantal 

advocaten heel licht groeit van 17.964 in 2020, naar 18.108 in 2022 en 18.218 in 

2023.Voor een uitgebreid overzicht voor dit arrondissement wordt verwezen naar bijlage 5. 

 

3.2. Aantal kantoren 

Per 1 januari 2021 waren er in Zeeland-West-Brabant 401 advocatenkantoren gevestigd, 

waarvan 247 eenpersoonskantoren. Per 1 januari 2022 waren er 396 advocatenkantoren 

in het arrondissement Zeeland–West-Brabant gevestigd. Van dit aantal was 244 kantoren 

een eenpersoonskantoor. Per 1 januari 2023 zijn er 390 advocatenkantoren geregistreerd 

in Zeeland-West-Brabant waarvan 241 eenpersoonskantoren zijn. Ook dit laat een stabiel 

patroon zien. Solopraktijken die samenwerken onder één kantoornaam, kantoren met een 

advocaat in dienstbetrekking, kantoren met een advocaat die zijn ingeschreven op grond 

van artikel 16h Advocatenwet en kantoren met een vestiging in het buitenland zijn hierin 

niet uitgesplitst. Voor een uitgebreid overzicht wordt verwezen naar bijlage 5. 

 

3.3. Verdeling rechtsgebieden 

Met ingang van 1 januari 2019 is een verplicht rechtsgebiedenregister voor advocaten 

ingevoerd. Advocaten moeten zich na hun stage verplicht laten registreren in het 

rechtsgebiedenregister van de NOvA op minimaal één en maximaal vier rechtsgebieden. 

In het arrondissement Zeeland-West-Brabant is per 1 januari 2023 sprake van in totaal 

1.397 registraties waarvan 828 (47,6%) voor 1 rechtsgebied, 434 (39,5%) voor 2 

rechtsgebieden, 107 (9,5%) voor 3 rechtsbieden en 28 (3,4%) voor 4 rechtsgebieden. De 

top 10 (75,6% van het totaal) van het totaal aantal registraties wordt gevormd door 

Personen- en familierecht 197 (14,1%), Algemene praktijk 178 (12,7%), Arbeidsrecht 174 

(12,7%), Strafrecht 162 (11,6%), Ondernemingsrecht 86 (6,2%), Insolventierecht 55 

(3,9%), Verbintenissenrecht 54 (3,9%), Huurrecht 53 (3,8%), Letselschaderecht 48 (3,5%) 

en Sociaal-zekerheidsrecht 45 (3,2%). Zie bijlage 5.  
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Bijlage 1  

 

Samenstelling raad van de orde van advocaten Zeeland–West-Brabant 
 

De raad van de orde van advocaten in het arrondissement Zeeland–West-Brabant bestond 

in het ordejaar 2022 uit de volgende leden: 

 

Van 1 januari 2022 tot en met 31 december 2022: 

 

mr. T. van der Dussen, deken en portefeuillehouder Burgerlijk Proces (tot 24 maart 2022); 

mr. J.C. Sneep, wnd. deken, portefeuillehouder Strafrecht, PR en communicatie en 

Gedragsregel 26; 

mr. H. Mouselli, secretaris en portefeuillehouder Personeelszaken en kleine kantoren; 

mr. J.A.M. de Kerf, penningmeester en portefeuillehouder Insolventierecht;  

mr. H.M.J. van den Hurk, portefeuillehouder Stage en Opleiding, contactpersoon Jonge 

Balie; 

mr. W.H. Lindhout, portefeuillehouder Bestuursrecht;  

mr. N. Vollebergh, portefeuillehouder Gefinancierde Rechtshulp;  

mr. M. Hofland, portefeuille Personen- en Familierecht en portefeuille Jeugdrecht; 

mr. J.B. de Meester, portefeuillehouder Burgerlijk Proces Recht (per 24 maart 2022);   

mr. M.A.M. Rademaker, Adjunct-secretaris (tot 1 december 2022); 

mr. M.L.M. Mignot-Haenen, Adjunct-secretaris (per 1 december 2022). 

 

 
Samenstelling raad van de orde per 1 december 2022 v.l.n.r.: mr. J.B. de Meester, mr. H.M.J. van den Hurk, 

mr. W.H. Lindhout, mr. M.L.M. Mignot-Haenen (adjunct-secretaris), mr. J.A.M. de Kerf, mr. M. Hofland,  

mr. N. Vollebergh, mr. J.C. Sneep (waarnemend deken), mr. T. van der Dussen (deken), mr. H. Mouselli. 
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Bijlage 2  

 

Samenstelling bureau van de orde van advocaten Zeeland–West-Brabant 
 

Tijdens het ordejaar 2022 was de samenstelling van het bureau van de orde als volgt: 

 

mr. M.A.M. Rademaker (tot 1 december 2022):  

Adjunct-secretaris en directeur van het bureau van de orde  1,0 Fte 

mr. M.L.M. Mignot-Haenen (per 1 november 2022): 

Adjunct-secretaris en directeur van het bureau van de orde  0,9 Fte 

mr. C.A.L. Keijzers:  

Stafjurist         0,7 Fte 

mr. M. Leenaars-Vis: 

Stafjurist         0,8 Fte 

S. Damen-Tanasale BBA:  

Stafmedewerker, ondersteuning deken/adjunct-secretaris   0,8 Fte 

A. Sloothaak-van der Pool BA:  

Stafmedewerker, ondersteuning deken/adjunct-secretaris   0,7 Fte 

C.B. de Ridder-van den Nieuwendijk:  

Secretaresse/Bureaumedewerker/Financiële administratie  0,8 Fte 

S. Koorn:  

Tactisch Beheer / Informatie Management    0,9 Fte 

           

N.B: S. Koorn is in 2022 gedetacheerd ten behoeve van het landelijk 

automatiseringsproject Amadeus van het dekenberaad.      
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Bijlage 3  

 

Samenstelling fractie in het college van afgevaardigden 
 

De fractie in het college van afgevaardigden in het arrondissement Zeeland–West-Brabant 

bestond in het ordejaar 2022 uit de volgende leden: 

 

mr. J.M. de Jonge 

mr. V.C. Andeweg  

mr. G.L.A.M. van Doveren 

mr. I. Leenders  

 

De fractie in het college van afgevaardigden in het arrondissement Zeeland–West-Brabant 

bestond in het ordejaar 2022 uit de volgende plaatsvervangende leden: 

 

mr. A.M.W.A. van der Hoeven 

mr. K.C.A.M. Oomen  

mr. M.A. Breewel-Witteveen  
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Bijlage 4  
 

Samenstelling contactcommissies 
 

De contactcommissies waren in het ordejaar 2022 als volgt samengesteld: 

 

Contactcommissie Bestuursrecht 

 

Portefeuillehouder : Mr. W.H. Lindhout  

Leden   : Mr. I. Leenders  

    Mr. C.J. IJdema   

    Mr. M.M. van Woensel  

    Mr. M.A.L. Timmermans (tot medio 2022) 

    Mr. W.H. Lindhout (lid namens rvo) 

 

Contactcommissie Burgerlijk Proces 

 

Portefeuillehouder :  Mr. T. van der Dussen (tot 24 maart 2022) 

Portefeuillehouder :  Mr. J.B. de Meester (per 24 maart 2022)  

Leden   : Mr. M.B.A. Alkema  

    Mr. G.W.J. van Dijke (tot 1 september 2022)  

    Mr. R. van der Jagt  

    Mr. C.A. Gobbens (tot 11 juli 2022) 

    Mr. A.C. van Schaick  

    Mr. R.M. Pieterse 

    Mr. B.F.M. Evers (per 11 mei 2022)   

Mr. M.G.J. van Hoeve (per 1 september 2022 tot 1 december 

2022)   

Mr. T. van der Dussen (lid namens rvo tot 24 maart 2022) 

Mr. J.B. de Meester (lid namens rvo per 24 maart 2022)  

 

Contactcommissie Strafrecht 

 

Portefeuillehouder : Mr. J.C. Sneep 

Leden   : Mr. V.C. Serrarens 

Mr. R.T.K. Davidse  

Mr. G.J. Woodrow 

Mr. Z. Yeral  

Mr. F.J. Koningsveld (tot 11 juli 2022) 

Mr. J.H.E.M. Kersemaekers (per 11 juli 2022)  

Mr. J.C. Sneep (lid namens rvo)   
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Contactcommissie Personen en Familie- en Jeugdrecht 

 

Portefeuillehouder : Mr. M. Hofland  

Leden   : Mr. H. Mink  

Mr. A.C.M. den Ridder-van der Meijden  

    Mr. E.M.G. van Nuenen-Meulesteen 

Mr. N.M. Lindhout-Schot 

Mr. V.J.C. Pieters 

    Mr. J.C. Snikkenburg-den Haan (tot 1 april 2022) 

    Mr. N. van Vliet (per 14 april 2022) 

    Mr. E. Sijnesael (per 14 april 2022)  

    Mr. M. Hofland (lid namens rvo)  

   

Contactcommissie Insolventierecht 

Portefeuillehouders : Mr. J.A.M. de Kerf  

Leden   : Mr. M.C.J. Oonk-Pallandt (tot 20 juni 2022)  

Mr. E. van der Kolk 

Mr. K. van Overloop 

 Mr. F.M.Y. Wertenbroek (per 20 juni 2022)  

Mr. J.A.M. de Kerf (lid namens rvo) 

 

Contactcommissie Gefinancierde rechtshulp en Vreemdelingenrecht  

 

Portefeuillehouder : Mr. N. Vollebergh  

Leden   : Mr. W.G.M. Vos 

    Mr. E.R. Chel  

Mr. J.M. Molkenboer  

    Mr. N. Vollebergh (lid namens rvo) 
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Bijlage 5  

Samenstelling balie arrondissement Zeeland–West-Brabant 2020-2022 

 

 
 

 

 
 

Per 1 januari 2021 Per 1 januari 2022 Per 1 januari 2023

977 977 961

108 115 123

869 862
838

BALIE ZEELAND-WEST-BRABANT 
1 JANUARI 2021, 2022, 2023 

totaal aantal advocaten waarvan advocaat-stagiaires waarvan volwassen advocaten

Per 1 januari 2021 Per 1 januari 2022 Per 1 januari 2023

401 396 390

247 244 241

KANTOREN ZEELAND-WEST-
BRABANT 

1 JANUARI 2021, 2022, 2023

totaal aantal kantoren waarvan eenmanskantoren
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Personen- en 
familierecht; 14,1%; 

14%

Algemene praktijk; 
12,7%; 13%

Arbeidsrecht; 12,5%; 
12%

Strafrecht; 11,6%; 12%Ondernemingsrecht; 
6,2%; 6%

Insolventierecht; 3,9%; 
4%

Verbintenissenrecht; 
3,9%; 4%

Huurrecht; 3,8%; 4%

Letselschaderecht; 
3,5%; 3%

Sociaal-zekerheidsrecht; 
3,2%; 3%

Overig; 24,6%; 25%

Top 10 registratie rechtsgebieden Zeeland-West-
Brabant 1 januari 2023 in percentages

Personen- en familierecht Algemene praktijk Arbeidsrecht Strafrecht

Ondernemingsrecht Insolventierecht Verbintenissenrecht Huurrecht

Letselschaderecht Sociaal-zekerheidsrecht Overig
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Bijlage 6  

Resultaten klachtregistratie 2020 - 2022 
 

Type klacht 
 

 
 

 

Onderwerp per type klacht 
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30 
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Rechtsgebied per klacht 
 

 
 

Hoedanigheid van de klager 
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Afhandeling klachten 
 

 
 

Afhandeling nieuwe klachten / losse brieven (geen klachtzaak) 
(bijv. door intrekking klacht voordat klacht in behandeling is genomen / door ontbreken 

contactgegevens klager etc.) 
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S-dossiers 2020 - 2022 

Aantal S-dossiers 
 

 
 

Aanleiding voor het S-dossier 
 

 
 

 

Per 1 januari 2021

78

101

85

S-DOSSIERS ZEELAND-WEST-BRABANT 
2020, 2021, 2022 

totaal aantal 2020 totaal aantal 2021 totaal aantal 2022

0 1 0 0 0

8

0
2

6

0

5 6

0

7
4

47

15

0 0 0

6
2 2

0 1

16

3
5

1 0

6
4

12

20

1 1 2
0 0

3
0 0

10

3 4
2

0 1 0

17
14

AANLEIDING S-DOSSIERS 
ZEELAND-WEST-BRABANT 

2020, 2021, 2022 

totaal aantal 2020 totaal aantal 2021 totaal aantal 2022



  

 
34 

Gebruikte toezichtinstrumenten S-dossiers 
 

 
  

33

7 6

0

24

8

51

0 0 1

34

15

46

3
0 0

19
17

GEBRUIKTE TOEZICHTMAATREGEL 
S-DOSSIERS ZEELAND-WEST-BRABANT 

2020, 2021, 2022 

totaal aantal 2020 totaal aantal 2021 totaal aantal 2022
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Bijlage 7  

Representatie en contacten in 2022 
 

Januari 

7 januari   Pleitoefening (mrs. Hofland en Van den Hurk) 

14 januari  Beëdigingszitting (mr. Sneep)  

20 januari  Haardgesprek – Breda (mr. Van den Hurk) (online)  

28 januari  Beëdigingszitting (mr. Hofland) 

 

Februari 

11 februari   Beëdigingszitting (mr. Vollebergh)  

14 februari   Uitreiking stageverklaringen - Breda (mrs. Van der Dussen, Sneep en  

De Kerf) 

17 februari   Haardgesprek – Breda (mr. Mouselli) (online)  

22 februari Overleg JB / RvO petit comité (mr. Rademaker, Vollebergh en 

Hofland, mw. Sloothaak  en 2 leden JB-bestuur) 

24 februari Uitreiking stageverklaringen - Middelburg (mrs. Rademaker en De 

Kerf) 

 

Maart 

03 maart  Beëdigingszitting (mr. Van der Dussen) 

04 maart  Pleitoefening (mrs. De Kerf en Lindhout) 

14 maart  Uitreiking stageverklaringen - Breda (mrs. Van der Dussen, Sneep, 

Vollebergh, Van den Hurk en Rademaker) 

17 maart  Haardgesprek Breda (mr. Vollebergh) 

24 maart  Jaarvergadering – Ingenhousz Breda (allen)  

 

April  

01 april   Beëdigingszitting (mr. Mouselli) 

08 april   Installatiezitting - Grote Kerk, Breda (mr. Van der Dussen) 

28 april  Haardgesprek – Breda (mr. Van der Dussen)  

29 april   Beëdigingszitting (mr. Mouselli) 

 

Mei 

19 mei  Haardgesprek - Breda (mr. Sneep) 

20 mei   ZPW 2021 - Lutherse Kerk Breda (mr. Van der Dussen) 

21 mei  Dekenlunch - Wolfslaar Breda (allen) 

27 mei    Beëdigingszitting (mr. Mouselli) 

 

Juni 

03 juni   Pleitoefening (mr. Sneep en De Meester) 

09 juni   Haardgesprek – Zeeland (mr. De Kerf)  

14 juni   Roldiner - De Fazant Ulvenhout (allen)  

22 juni   Voorvergadering CvA (mr. Rademaker) 

23 juni   Haardgesprek – Breda (mr. Vollebergh) 
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30 juni   Dekenconcert – Den Haag (mrs. Van der Dussen en Rademaker) 

 

Juli 

1 juli    Sluitingsfestiviteiten Den Haag (mr. Van der Dussen) 

8 juli   Buitendag bureau en raad - Sint Annaland (mrs. Van der Dussen,  

   Rademaker, Van der Kerf, Lindhout, Keijzers en mw. Koorn) 

11 juli  Uitreiking stageverklaringen (Breda) (mrs. Van der Dussen, Hofland, 

Mouselli en Rademaker) 

15 juli   Beëdigingszitting (mr. Van der Dussen) 

22 juli   Beëdigingszitting (mr. Van den Hurk) 

29 juli   Beëdigingszitting (mr. Hofland) 

 

Augustus 

19 augustus  Beëdigingszitting (mr. Mouselli) 

26 augustus   Beëdigingszitting (mr. De Meester)  

 

September 

7 september Landelijke Ordendag – Herwijnen (allen)  

8 september Kennismaking nieuw beëdigde advocaten – rechtbank Breda (mrs. 

Van der Dussen en Vollebergh)  

12 september Kleine Kantoren webinar (allen) 

12 september Uitreiking stageverklaringen (mrs. Van der Dussen, Sneep, De Kerf, 

De Meester en Rademaker)  

15 september Kennismaking nieuw beëdigde advocaten – rechtbank Breda (mrs. 

Van der Dussen en Hofland) 

15 september Afscheid deken Amsterdam en symposium (mrs. Van der Dussen en 

Rademaker 

15 september Haardgesprek – Breda (mr. Mouselli)  

15 september Mozard gebruikersdag (mw. Koorn, mw. Damen en mw. De Ridder) 

19 september Voorvergadering CvA (mrs. Van der Dussen en Rademaker)  

20 september Overleg JB / RvO petit comité (mrs Van der Dussen, Vollebergh, 

Hofland, Rademaker en mw. Sloothaak en 3 leden JB-bestuur)   

23 september Rassers 115 jaar, Hotel Nassau (mrs. Van der Dussen en 

Rademaker) 

30 september Beëdigingszitting (mr. Vollebergh)  

 

Oktober 

03 oktober Extra uitreiking stageverklaringen – Breda (mrs. Van der Dussen en 

Rademaker) 

07 oktober Openingszitting Balie West-Vlaanderen (mr. Van der Dussen) 

13 oktober  Haardgesprek – Zeeland (mr. De Meester)  

17/18 oktober Brainstorm (allen)  

20 oktober Jonge Balie Quiz (mrs. Van der Dussen, Leenaars, mw. Koorn en 

Sloothaak  

21/22 oktober Openingsconferentie Balie Provincie Antwerpen (mr. Van der Dussen) 

27 oktober  Haardgesprek - Breda (mr. Van der Dussen) 
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28 oktober   Beëdigingszitting (mr. Sneep) 

28/29 oktober Openingsconferentie Balie Gent (mr. Van der Dussen) 

 

November 

10 november  Haardgesprek – Breda (mr. Van den Hurk) 

11 november Installatiezitting - rechtbank Breda (mrs. Van der Dussen, Sneep en 

Mouselli)  

17 november Haardgesprek – Zeeland (mr. De Meester)  

18 november Jaardiner (oud)leden rvo (Restaurant Markant) (allen) 

18 november Pleitoefening (mrs. Vollebergh, De Meester en Mignot)  

23 november Voorvergadering CvA – Breda (mrs. Van der Dussen en Mignot)  

25 november Beëdigingszitting (mr. Mouselli)  

25 november  Openingsconferentie Balie Brussel (mrs. Van der Dussen, Hofland, 

Vollebergh en De Kerf)  

30 november  Algemene Ledenvergadering Jonge Balie (mr. Hofland) 

 

December 

01 december  Haardgesprek - Bergen op Zoom (mrs. Lindhout en Mignot) 

02 december  Openingsconferentie Balie Oudenaarde (mr. Van der Dussen) 

03 en 04 december Rentrée Solennelle du Jeune Barreau de Mons (mr. Van der Dussen) 

08 december  Overleg JB / RvO petit comité (mrs. Van der Dussen, Mouselli, Van 

den Hurk, Mignot en mw. Sloothaak en leden JB-bestuur)   

16 december  Beëdigingszitting (mrs. Van der Dussen en Mignot) 

22 december  Haardgesprek – Breda (digitaal) (mr. De Meester) 
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Bijlage 8  

 

Verslag jaarvergadering 2022 

 
NOTULEN VAN DE JAARVERGADERING VAN DE ORDE VAN ADVOCATEN IN HET 
ARRONDISSEMENT ZEELAND-WEST-BRABANT, GEHOUDEN OP 24 MAART 2022 16.00 UUR, 
INGENHOUSZ 

 
Aanwezig van de raad van de orde: 
mr. T. van der Dussen, deken; mr. J.C. Sneep, waarnemend deken; mr. H. Mouselli, secretaris;  
mr. J.A.M. de Kerf, penningmeester; mw. mr. M. Hofland; mr. W.H. Lindhout; mr. N. Vollebergh;  
mr. H.M.J. van den Hurk; mr. M.A.M. Rademaker, adjunct-secretaris. 
 
Aanwezige leden: 
mr. V.C. Andeweg; mr. L.J.J. van Asseldonk; mr. C.J.I.F. van Beek; mr. H.J.P.M. van Berckel;  
mr. M.A. Breewel-Witteveen; mr. M.A. Collet; mr. W.F. Dammers; mr. H.M.H. van Dongen;  
mr. G.L.A.M. van Doveren; mr. R. Drenth; mr. S.H.M. van den Elsen; mr. A.A. Feenstra;  
mr. Z. Gademan; mr. P.A. Groenhuis; mr. S.A.A.P. van Hees; mr. R. Hoekstra;  
mr. A.M.W.A. van der Hoeven; mr. I.M. d'Hont; mr. F.W.M. Hopmans;  
mr. J. Jacobs; mr. J.M. de Jonge; mr. N.R. Jurcka; mr. D. Kochx; mr. P. de Koning;  
mr. F.W.A. Konings; mr. E.A. Leeman; mr. W.A. Lensink; mr. M. Littooij; mr. J.B. de Meester;  
mr. M.M.S. Meinhardt; mr. S. Al Moubarak; mr. D.B. Muller; mr. R.S. Namjesky; mr. K.C.A.M. Oomen; mr. 
S.M.B.W. van Oosterbeek; mr. J.J.L. Paijmans; mr. K.M. Peters; mr. B.R.J. Rothuizen;  
mr. P.C. Schouten; mr. I.F. Schouwink; mr. M. Simons; mr. M.K.A. Slagmaat; mr. J.A.M. Smeekens; mr. 
F.C.H.M. van der Stap; mr. L.E. Swart; mr. J.H.P.M. Verhagen; mr. M. Verhoeven;  
mr. K.R. Verkaart; mr. Z.A.M. Visvalingam; mr. J.M. van der Wal; mr. N. de Wint; mr. M.C.E. Wirken; mr. 
L.P.J.M. van Woensel; mr. W.C.D.E. Wolfhagen; mr. S. Yurtkap. 
 
Totaal aanwezig: 64 leden (waarvan 63 stemgerechtigd). 

 
1. Opening door de deken 

De deken opent de vergadering om 16.10 uur en heet de aanwezigen welkom. 
 
2. Mededelingen en berichten van verhindering 

 
Mededelingen deken 
De deken heet alle aanwezigen welkom.  
Er wordt stilgestaan bij het overlijden van mr. G.A.M.T. van der Ven, mr. P.C.H. Jansen, mr. F.W.G.M. 
van Baarle en mr. J.G.W. Vreijling en zij worden herdacht tijdens een moment van stilte. 
 
In zijn rede deelt mr. Van der Dussen zijn eerste ervaringen als deken en staat hij stil bij de landelijke 
ontwikkelingen. Ook bedankt hij iedereen die hem in zijn werkzaamheden heeft ondersteund en zich 
heeft ingezet voor de balie: de medewerkers van het bureau van de orde, de leden van de raad van 
de orde, de leden van het college van afgevaardigden, het bestuur van de jonge balie, de leden van 
de contactcommissies en alle anderen die hebben bijgedragen. 
 
Voor de volledige dekenrede wordt verwezen naar bijlage 1 bij de notulen. 

 
De volgende personen hebben zich afgemeld: 
mr. C. van Aken, mr. J. van Arkel, mr. M.B.M.C. van den Berg, mr. J.J. Brosius, mr. R. Bunt,  
mr. E. Cools, mr. B.J.M.P. Cremers, mr. A.J. de Danschutter, mr. R. Deniz, mr. H. Dohmen,  
mr. J.A. Jacobs, mr. D.J.D. Kentie, mr. B.J. Maes, mr. I.P.M.J. Nelemans, mr. J.C.M. Nuijten,  
mr. K. van Overloop, mr. P.A. van der Schee, mr. J.A.M. van der Velden, mr. F.E.R.M. Verhagen, mr. 
P.P.A. Vroegrijk, mr. M.S. Yap, mw mr. E.J.M. Zomer-van den Berg, mr. K.J. Zomer,  
mr. R.A.J. Zomer. 
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3. Notulen 
 
a. Notulen van de jaarvergadering van de orde van advocaten in het arrondissement Zeeland-

West-Brabant, gehouden op 18 maart 2021. 
De notulen zijn aan de advocaten per e-mail toegestuurd en de notulen hebben ter inzage gelegen 
op het bureau van de orde van advocaten. 
 
De notulen zijn door de notulencommissie 2021 goedgekeurd, waarvan de vergadering 
kennisneemt. Er zijn geen vragen of opmerkingen over de notulen. 
 

b. Benoeming notulencommissie voor het vaststellen van de notulen van deze vergadering. 
Aangesteld voor de notulencommissie 2022 zijn: mr. H.M.H. van Dongen, mr. C.J.I.F. van Beek. 

 
4. Vacatures raad van de orde 
 

a. Mr. J.C. Sneep treedt af en stelt zich herkiesbaar. Mr. J.C. Sneep is door de raad van de orde 
voorgesteld als lid van de raad van de orde. 
 
Mr. J.C. Sneep wordt met 62 van de 63 uitgebrachte stemmen herkozen als lid van de raad van de 
orde. 1 lid heeft zich van stemming onthouden. 

 
b. Mr. H. Mouselli treedt af en stelt zich herkiesbaar. Mr. H. Mouselli is door de raad van de orde 

voorgesteld als lid van de raad van de orde. 
 
Mr. H. Mouselli wordt met 60 van de 63 uitgebrachte stemmen herkozen als lid van de raad van de 
orde. 2 leden hebben zich van stemming onthouden en 1 lid heeft een alternatief voorgesteld. 

 
c. In verband met het tussentijds aftreden van mr. W.A. Lensink is een vacature ontstaan. De raad 

van de orde stelt voor om mr. J.B. de Meester als lid van de raad van de orde te kiezen. Mr. De 
Meester stelt zich kort voor. 
 
Mr. J.B. de Meester wordt met 61 van de 63 uitgebrachte stemmen gekozen als lid van de raad van 
de orde. 2 leden hebben zich van stemming onthouden. 

 
5. Vacatures College van Afgevaardigden 

 
a. Mr. J.M. de Jonge treedt periodiek af als lid van het college van afgevaardigden. Mr. De Jonge stelt 

zich herkiesbaar. De raad van de orde stelt voor om mr. De Jonge te herkiezen als lid van het college 
van afgevaardigden. 

 
Mr. J.M. de Jonge wordt met 59 van de 63 uitgebrachte stemmen herkozen als lid van het college van 
afgevaardigden. 3 leden hebben zich van stemming onthouden en 1 lid heeft een alternatief 
voorgesteld. 
 

b. Mr. G.L.A.M. van Doveren treedt periodiek als lid van het college van afgevaardigden. Mr. Van 
Doveren stelt zich herkiesbaar. De raad van de orde stelt voor om mr. Van Doveren te herkiezen als 
lid van het college van afgevaardigden. 
 
Mr. G.L.A.M. van Doveren wordt met 62 van de 63 uitgebrachte stemmen herkozen als lid van het 
college van afgevaardigden. 1 lid heeft zich van stemming onthouden. 
 

c. Mr. V.C. Andeweg treedt periodiek af als lid van het college van afgevaardigden. Mr. Andeweg stelt 
zich herkiesbaar. De raad van de orde stelt voor om mr. Andeweg te herkiezen als lid van het college 
van afgevaardigden. 
 
Mr. V.C. Andeweg wordt met 61 van de 63 uitgebrachte stemmen herkozen als lid van het college van 
afgevaardigden. 2 leden hebben zich van stemming onthouden. 
 

d. Mr. I. Leenders treedt periodiek af als lid van het college van afgevaardigden. Mr. Leenders stelt zich 
herkiesbaar. De raad van de orde stelt voor om mr. Leenders te herkiezen als lid van het college van 
afgevaardigden. 
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Mr. I. Leenders wordt met 60 van de 63 uitgebrachte stemmen herkozen als lid van het college van 
afgevaardigden. 2 leden hebben zich van stemming onthouden en 1 lid heeft een alternatief 
voorgesteld. 
 

e. Mr. A.M.W.A. van der Hoeven treedt periodiek af als plaatsvervangend lid van het college van 
afgevaardigden. Mr. Van der Hoeven stelt zich herkiesbaar als plaatsvervangend lid. De raad van de 
orde stelt voor om mr. Van der Hoeven te herkiezen als plaatsvervangend lid van het college van 
afgevaardigden. 
 
Mr. A.M.W.A. van der Hoeven wordt met 61 van de 63 uitgebrachte stemmen herkozen als lid van het 
college van afgevaardigden. 2 leden hebben zich van stemming onthouden.  
 

f. Mr. K.C.A.M. Oomen treedt periodiek af als plaatsvervangend lid van het college van afgevaardigden. 
Mr. Oomen stelt zich herkiesbaar. De raad van de orde stelt voor om  
mr. Oomen te herkiezen als plaatsvervangend lid van het college van afgevaardigden. 
 
Mr. K.C.A.M. Oomen wordt met 61 van de 63 uitgebrachte stemmen herkozen als lid van het college 
van afgevaardigden. 2 leden hebben zich van stemming onthouden. 
 

g. Mr. M.A. Breewel-Witteveen treedt periodiek af als plaatsvervangend lid van het college van 
afgevaardigden. Mr. Breewel-Witteveen stelt zich herkiesbaar. De raad van de orde stelt voor om mr. 
M.A. Breewel-Witteveen te herkiezen als plaatsvervangend lid van het college van afgevaardigden. 
 
Mr. M.A. Breewel-Witteveen wordt met 60 van de 63 uitgebrachte stemmen herkozen als lid van het 
college van afgevaardigden. 3 leden hebben zich van stemming onthouden. 

 
6. Financiën 

 
a. Verslag van de penningmeester en verslag van de commissie van drie tot nazien van de 

rekening en verantwoording over het geldelijk beheer van de raad van de orde over het 
ordejaar 2021. 
Mr. J.A.M. de Kerf, penningmeester, geeft namens de raad van de orde een toelichting op de 
jaarrekening. Het eigen vermogen bedraagt ca. € 500.000,- en de solvabiliteit is op orde. Het 
boekjaar is afgesloten met een positief resultaat, ondanks dat een verlies was begroot. De oorzaak 
daarvan was tweeledig; enerzijds konden door de coronamaatregelen veel activiteiten niet doorgaan 
en anderzijds was er een meevaller van de personeelskosten.  

  
 Mr. P.C. Schouten doet, mede namens mr. B.J.M.P. Cremers en mr. D.I.N. Levinson-Arps, verslag 

van de bevindingen van de commissie van drie tot nazien. Het verslag wordt als bijlage 2 bij de 
notulen gevoegd.  

  
b. Vaststelling van de jaarrekening over het ordejaar 2021 en verlening van décharge aan de 

raad van de orde.  
De jaarrekening wordt bij acclamatie vastgesteld en aan de raad van de orde wordt décharge 
verleend. 

 
c. Vaststelling van de begroting voor het ordejaar 2022, tevens vaststelling hoofdelijke omslag 

voor het ordejaar 2022 ter hoogte van € 660,- exclusief BTW.  
De penningmeester heeft voor het jaar 2022 opnieuw een verlies begroot. De verwachting is dat in 
2022 geplande activiteiten weer doorgang kunnen vinden, waardoor de uitgaven ten opzichte van 
2021 zullen toenemen.  
De begroting en de hoofdelijke omslag worden bij acclamatie vastgesteld.  
 

d. Vaststelling van het Besluit financiële bijdrage van de orde van advocaten in het 
arrondissement Zeeland-West-Brabant.  
Het besluit wordt bij acclamatie vastgesteld. 
 

e. Benoeming van de commissie van drie tot nazien van de rekening en het geldelijk beheer van 
de raad van de orde over het ordejaar 2022. 
Mr. D.I.N. Levinson-Arps zet haar werkzaamheden voort. Mr. P.C Schouten en mr. B.J.M.P. 
Cremers treden af. Mr. M.A. Collet en mr. H.J.P.M. van Berckel treden toe tot de commissie. 
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7. Beknopt verslag van de werkzaamheden van het College van Afgevaardigden over het afgelopen 
ordejaar door mr. J.M. de Jonge, fractievoorzitter CvA. 
Mr. J.M. de Jonge doet verslag van de werkzaamheden van het College van Afgevaardigden. Zijn 
verslag is als bijlage 3 bij deze notulen gevoegd. 

 
8. Beknopt verslag van het bestuur van de Vereniging de Jonge Balie Zeeland-West-Brabant van 

het afgelopen ordejaar door de voorzitter van de Jonge Balie, mr. J.P.J. Schipperen. 
Mr. N.A. Jurcka, vice-voorzitter van de jonge balie, doet verslag. Het verslag is als bijlage 4 bij deze 
notulen gevoegd. 

 
9. Rondvraag 

Er zijn geen vragen. 
 
10.  Lezing over crypto-currency 

 Mr. A.A. Feenstra geeft een lezing over crypto-currency. 
 

11. Sluiting  
Om 18.10 uur sluit de deken de vergadering. 
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Bijlage 9  

 

Verslag College van Afgevaardigden over het jaar 2022 
Jaap de Jonge - fractievoorzitter 

 

Toespraak mr. Jaap de Jonge tijdens de jaarvergadering 16 maart 2023:  

 

“Gedurende het jaar 2022 kon het college van afgevaardigden weer fysiek bijeen komen 

en dat heeft – naar mijn bescheiden mening – toch de voorkeur boven digitale 

vergaderingen, al was het alleen maar omdat in de pauzes makkelijker met leden van 

andere fracties overleg kan plaatsvinden en daar bestond in 2022 volop behoefte aan.  

 

Vanuit kostenbesparingsoogpunt is er drie keer in Den haag op het bureau van de Orde 

vergaderd en slechts één keer in de Jaarbeurs in Utrecht. Vanaf 1 januari 2023 wordt er 

steeds in Den Haag vergaderd. 

 

Het jaar 2022 heeft voor een groot deel in het teken gestaan van de versterking van het 

toezicht op de advocatuur en de plannen van minister Weerwind op dat punt. Ter 

gelegenheid van onze vorige jaarvergadering is hierover al het nodige gezegd en ik wil 

jullie op deze plaats bijpraten over de ontwikkelingen in 2022 en zeer recent nog dit jaar. 

 

De wens van de minister om het toezicht ‘op de schop te nemen’ vindt zijn oorsprong in de 

evaluatie van de Wet Positie en Toezicht Advocatuur. Deze evaluatie heeft in augustus 

2020 zijn beslag gekregen met het gereed komen van het evaluatie rapport van 

Onderzoeksbureau Pro Facto. Dit rapport leidde tot de conclusie dat het toezicht op de 

advocatuur op punten verbeterd moest worden. Dat was voor de minister aanleiding om 

aan te sturen op landelijk toezicht op de advocatuur. De plannen van de minister hebben 

geleid tot – bij tijd en wijle zeer felle – discussies tussen uiteenlopende groepen binnen en 

buiten de advocatuur. Zonder volledig te zijn noem ik in dat verband de Algemene Raad, 

de Dekens, het College van Afgevaardigden, de grote kantoren, de sociale advocatuur, de 

Raad van Advies en het College van Toezicht.  

 

De Algemene Raad heeft naast gesprekken met vele betrokkenen aan prof. mr. T 

Barkhuysen van Stibbe te Amsterdam advies gevraagd over de mogelijkheden voor 

inbedding van het toezicht op de advocatuur. Dat advies is op 27 februari 2023 

uitgebracht. 

 

De brede discussie die is gevoerd en het advies van professor Barkhuysen hebben recent 

geleid tot een standpuntbepaling door de Algemene Raad. Dat standpunt is te lezen in 

een brief van 10 maart 2023 van de Algemene Raad aan de Minister. U kunt kennis 

nemen van deze brief en van het advies van professor Barkhuysen via de website van de 

Nederlandse Orde. 

 

Kort gezegd kiest de Algemene Raad voor een model waarbij het toezicht (in enge zin) 

wordt opgedragen aan een Landelijke Toezichtautoriteit Advocatuur (LTA), de 
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klachtbehandeling overeenkomstig artikel 46c Advocatenwet bij de lokale dekens wordt 

gelaten met een versterkte rol van het Dekenberaad, het verdwijnen van het College van 

Toezicht als systeemtoezichthouder en positionering van het LTA als eigenstandig orgaan 

van de publiekrechtelijke beroepsorganisatie NOvA. 

 

Voor de overwegingen die de Algemene Raad hebben gebracht tot haar standpunt verwijs 

ik graag naar de brief van 10 maart 2023 en het advies van professor Barkhuysen. 

 

Zoals ik in mijn inleiding al zei heeft het toezichtdossier het jaar 2022 grotendeels 

beheerst. Er zijn evenwel nog een paar andere onderwerpen die genoemd moeten 

worden. Naast de jaarlijks terugkerende zaken, zoals benoemingen en financiën, betreft 

dat (1) de wijzigingen in het systeem van de geheimhouders nummers bij de Dienst 

Justitiële Inrichtingen en de invoering van een nieuw systeem van nummerherkenning bij 

zowel de Algemene- als de Militaire Inlichtingen en Veiligheidsdienst en (2) de wijziging 

van de Verordening op de Advocatuur met betrekking tot de gespreksleider intervisie en 

de vermindering van het aantal te behalen opleidingspunten bij zwangerschapsverlof. 

 

Het past evenals voorgaande jaren om op deze plaats een woord van dank te richten tot 

de leden van onze fractie voor hun inzet en de prettige samenwerking.  

 

Uiteraard ook dank aan Monique Rademaker, haar opvolgster Margareta Mignot-Haenen 

en onze deken Taco van der Dussen voor hun input en ondersteuning. 

 

Dat alles maakt dat het lidmaatschap van het College van Afgevaardigden niet alleen 

nuttig en leerzaam is, maar ook nog heel leuk! “ 

 

mr. Jaap de Jonge, fractievoorzitter 
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Bijlage 10  
 

Namens de vereniging De Jonge Balie Zeeland-West-Brabant  
Naomi Vermue - voorzitter 

 

Toespraak mr. Naomi Vermue tijdens de jaarvergadering 16 maart 2023:  

 

“Als voorzitter van de Jonge Balie Zeeland-West-Brabant heb ik het genoegen om met u 

terug te kijken naar het afgelopen jaar. Dat mag ik vandaag doen met de algemeen deken 

in ons midden. Hopelijk krijgt u vandaag een goed beeld van het reilen en zeilen binnen 

onze Balie. 

 

Bij mijn terugblik ontkom ik er niet aan om het coronavirus te noemen. De eerste maanden 

werden helaas nog beïnvloed door het u bekende virus. Zo hadden we in januari 2022 een 

digitale Bob Ross schilderworkshop. Gelukkig kwam hier snel verandering in. Rondom 

deze tijd van het jaar, in maart 2022, vond de eerste fysieke activiteit weer plaats in de 

vorm van een ‘bijpraatborrel’. Sindsdien hebben we elkaar – gelukkig – steeds fysiek 

kunnen ontmoeten. 

 

Als bestuur hebben we wel gemerkt dat de vereniging weer op gang moest komen. Velen 

van u hadden een extra drukke agenda. We hadden met z’n allen een hoop in te halen na 

corona. Gelukkig weten veel leden de vereniging weer te vinden en gedurende het jaar 

raakten de commissies gevuld. Daar zijn we als bestuur erg blij om. Zonder 

commissieleden kunnen we alle mooie activiteiten niet realiseren. 

 

De agenda was goed gevuld met zowel nieuwe activiteiten als met traditiegetrouwe 

activiteiten zoals de Oude Meestersborrel en de Jonge Balie Quiz. 

 

Gelukkig heeft de 52e editie van de Zuidelijke Pleitwedstrijden ook kunnen plaatsvinden. 

Na een paar jaar wachten, werd ons geduld beloond. Het was een zeer geslaagde dag. 

Een dag waarop we ook onze confraters uit België weer mochten ontmoeten. Als kers op 

de taart won een Nederlandse, mr. Fleur de Graaf, de felbegeerde Schellenbachtrofee.  

 

We gaan snel ontdekken of de trofee in Nederlandse handen blijft. Op vrijdag 14 april a.s. 

vinden de Zuidelijke Pleitwedstrijden weer plaats. Onze balie wordt vertegenwoordigd 

door mr. Valerie de Nooijer en mr. Karin van Doorn. Mocht u het hebben gemist: de 

inschrijvingen zijn deze week geopend. ‘Bijzijn is meemaken’ en vol = vol, dus schrijf u 

snel in!  

 

Een ander hoogtepunt was de Jonge Baliereis. In september 2022 was het eindelijk zo 

ver. We zijn met 50 stagiaires afgereisd naar het mooie, zonnige Madrid. Als echte 

Nederlanders hebben we de stad met een fietstour ontdekt. Ook waren we te gast bij een 

Spaans advocatenkantoor en iedereen mocht schitteren tijdens de gala avond. Kortom: 

een zeer geslaagde reis.  
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Naast alle gezelligheid wilden we met het gehele bestuur oog houden voor stagiaires die 

het moeilijk hebben. De coronatijd was niet gemakkelijk en er zijn signalen dat de huidige 

economische tijd een extra last met zich meebrengt voor stagiaires. Reden dat we onze 

vertrouwenspersoon Désirée Wolfhagen regelmatig onder de aandacht hebben gebracht. 

Desondanks is zij het afgelopen jaar niet benaderd door stagiaires. Dit in tegenstelling tot 

voorgaande jaren. Hopelijk weten stagiaires die met problemen kampen op andere wijze 

een oplossing te vinden. Maar dat is natuurlijk de vraag. Om die reden benoem ik het nu 

ook. Weet in ieder geval dat de vertrouwenspersoon een geheimhoudingsplicht heeft en 

dat zij altijd te benaderen is. 

 

Dat gezegd hebbende wil ik afsluiten met een dankwoord. Namens de Balie wil ik de Orde 

bedanken voor een hele prettige samenwerking gedurende het afgelopen jaar!  

 

Bedankt voor uw aandacht.” 

 

mr. Naomi Vermue, voorzitter Jonge Balie ZWB  

 

 

 


